
مهم نیست تعداد سانترفیوژها چندتا باشد
دفاعتمامقدعلیلاریجانیازتوافقهستهای

علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به مذاکرات هسته ای و 
اختلاف نظر نمانیدگان مجلس شورای اسلامی به دفاع تمام قدش از مذاکرات 
هسته ای اشاره کرده و گفته است:» مجلس شورای اسلامی از باب اصول قانون 

اساسی باید نسبت به این گونه معاهدات بین المللی نظر بدهد.«

پیگیری پرونده هسته ای در دولت یازدهم با علاقه بیشتر
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه، به دستاوردهای مذاکرات هسته ای و 
لغو تحریم های غرب اشاره می کند و می گوید:» بحث هسته ای از ابعاد مختلفی 
قابل بررسی است. گاهی ریزه کاری هایی مطرح است که در جای خودش قابل 
بررسی است و گاهی در برداشت ها، فواید و ضررها که اگر در جای خودش انجام 
شود، مفید اســت لاکن یک سری سوالات ریشه ای وجود دارد که باید بیشتر از 
ســایر امور مورد توجه قرار داد. اولین سوال این اســت که چرا نظام ما دنبال این 
بود که مذاکرات به صورت جدی دنبال شود؟ تلقی ها، برداشت ها و قرائت های 
مختلفی ممکن اســت از این مســئله وجود داشته باشــد حتی سیاست مداران 
کشورهای بزرگ نیز برداشت شان را مطرح می کنند ولی ما چرا دنبال مذاکرات 
رفتیم؟ دلایل روشــنی برای این کار وجود داشــت که یقینا از ســر احساسات و 
عواطف نبود بلکه مبتنی بر یک منطق انجام شــد و این مسئله محدود به دولت 
یازدهم نیست. در این دولت مسئله هسته ای جدی تر دنبال شد. اواخر دولت قبل 
این بحث در سطح کشــور مطرح بود که ایران مذاکرات خیلی دقیقی در مسئله 
هســته ای را لازم می بیند و وقتی مقدماتی برای این مسئله به وجود آمد، از این 
مقدمات استفاده شد تا مذاکرات به صورت جدی دنبال شود.«  علی لاریجانی در 
پاسخ به این سوال که چرا مذاکرات در شرایط فعلی لازم است، می گوید:» پرونده 
هسته ای در دولت یازدهم با همت و علاقمندی بیشتری پیگیری شد، در زمینه 
هسته ای دوره ای را طی کرده ایم یعنی از شرایط خیلی مقدماتی به شرایط حضور 
در صحنه مســائل هسته ای رشــد کردیم هرچند که طی این مدت فشار زیادی 

را متحمل شدیم ولی کشــور با مقاومت در حوزه هسته ای به سرمایه فنی دست 
یافت. طرف مقابل همواره درصدد انکار این ســطح از دانش هسته ای ایران و از 
بین بردن آن بود. چه در قطعنامه ها و چه در مذاکرات سیاسی، تاکید می کردند 
ایران باید غنی ســازی را از بین ببرد، حتی گاهی نیز صحبــت از باز کردن پیچ و 
مهره های سانتریفیوژهای هسته ای ایران می کردند. مهم نیست که تعداد و سطح 
گاهی سطح موجود را انتخاب کرده  سانتریفیوژها چندتا باشد چون ایران با علم و آ
است و این مســئله هیچ خسرانی برای کشور ندارد. این مسئله بسیار مهم است 
که 5 کشــور قدرتمندی که به ایران زور می گفتند، امروز پذیرفتند غنی سازی در 
ایران انجام شود. این دستاورد، دستاورد کمی نیست و ضمنا در قطعنامه شورای 
امنیت نیز وقتی برجام تایید می شد یعنی این سطح غنی سازی در ایران قابل قبول 
اســت در حالی که در قطعنامه های گذشته در پی برچیدن توان هسته ای ایران 
بودند. این مسئله دستاورد مهم سیاسی و حقوقی برای کشور است ضمن آنکه 
غنی ســازی را هم بالفعل در اختیار داریم و تنها مسئله ای حقوقی نیست. طرف 
غربی بر این باور بود که اگر جمهوری اســلامی را تحریم کنند، موفق می شوند 
و برخی کشــورهای منطقه هم تصور می کردند به کمک تحریم ها و دستکاری 
قیمت نفت فشــار بیاورند تا اراده ایران تحت تاثیر قرار بگیرد. همه این تجربیات 
پشت سر گذاشته شد و حالا متوجه شده اند ایران در راه و هدفش ایستادگی دارد.«

برجام یک دستاورد است
 رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به نظام طراحی شده برای بازرسی 
از مراکز نظامی می گوید:» مذاکره کنندگان هسته ای تا جایی که توانستند مواد 
مربوط به تسلیحات موشکی را سست کردند اما این مواد از متن برداشته نشد. اگر 
اینها در برجام نمی آمد بهتر بود، اما همیشــه در مذاکرات سیاسی در این سطوح 
داد و ســتدی در جریان است، به همین دلیل بیش از این نتوانستند این بخش ها 
را نسبت به قطعنامه های موجود سست کنند. اگر سوال این باشد که آیا این مواد 

بنیه دفاعی ایران را دچار آسیب می کند، پاسخ این است که نمی تواند آسیب بزند 
چون در قطعنامه هایی که قبلا هم علیه ایران تصویب کرده و محکم تر از این هم 
ایران را محدود کرده بودند، ایران هرگز تمکین نکرده و نخواهد کرد و طرف غربی 
هم به خوبی این مسئله را می داند. اما در برجام آنچه که مهم است، چهارچوب های 
هسته ای مذاکرات است نه سایر مسائل. در موضوع هسته ای آنچه که نظام دنبال 
می کرد تا حد قابل قبولی پیش برده شد که خوب است هر یک در جای خودش مورد 
بررسی دقیق قرار گیرد. مسائل موشکی جزو مسائل اصلی بنیه دفاعی کشور است 
بنابراین ما همین مسیر جاری را ادامه خواهیم داد.« علی لاریجانی تاکید می کند 
پرداختن به حاشیه مذاکرات هسته ای، ایستایی به همراه دارد. وی در این خصوص 
می گوید:» برجام یک دستاورد است، اگر به حاشیه های این دستاورد نگریسته شود 
دچار ایستایی می شویم اما به این دستاورد باید به شکلی نگریسته شود که موجب 
برداشتن گام روبه جلو شود، امروز کشور به این نگاه نیاز دارد. باید به این فکر کرد که 
از بسته هسته ای چگونه می توان برای توسعه اقتصادی، علمی و فناوری و تبدیل 
این ظرفیت به ظرفیت ملی، منطقه ای و بین المللی استفاده کرد. اگر اینگونه به 

بسته هسته ای نگریسته شود می توان راه های جدیدی را شناسایی کرد.«

 شرایط جریان اصولگرا را کامل نمی دانم
علی لاریجانی، تشــکیل حزب از ســمت خودش را تکذیب می کند و دلیل این 
شایعه را این چنین بیان می کند:» بنده نمی دانم چرا چنین مسئله ای مطرح شد، 
اما شــاید به خاطر حمایت و دفاعی بود که بنده از احزاب و تشکل های سیاسی 
داشته و همچنان دارم. معتقدم دمکراسی باید ساز و کارهای مدنی لازم را برای 
ساماندهی امر تدارک ببیند. کشــور از ناحیه فقدان احزاب و تشکیلات قوی، 
منسجم، با شناســنامه مشخص و تمهیدات لازم رنج می برد.  ضمن اینکه من 
شرایط جریان اصولگرا را هم فعلا کامل نمی دانم، از سایرین هم اطلاع دقیق 

و روشنی ندارم!« 

خونهایآلودهامکانپیگیریحقوقیندارد
دکتر پورفتح الله درخصوص ورود خون های 
آلوده به کشــور و ســفر اخیر فابیوس، وزیر 
خارجه کشور فرانسه به ایران گفت: اتفاقی 
که رخ داده این بود که یک بیماری نوظهور 
در دنیا عرضه شــده و سابقه این موضوع به 
30 سال قبل بازمی گردد، بنابراین اگر نگاه 

کنیم متوجه می شویم که شدت آلودگی ها در کشورهای غربی بالاتر از ایران 
بوده است و این جنجال ها در خود فرانسه نیز ایجاد شده است. خود فابیوس 
و مســوولان وزارت بهداشت فرانســه به دادگاه رفته و بسیاری از مسوولان 
آنجا تبرئه شده اند؛ چراکه آنها عمدی به انجام این کار نداشته اند. مدیرعامل 
سازمان انتقال خون افزود: ما براساس صحبتی که با کارشناسان حقوقی 
انجــام دادیم، دریافتیم که امکان پیگیری حقوقــی این ماجرا وجود ندارد، 

اما می تواند در روابط سیاسی به عنوان یک ابزار مورد استفاده قرار گیرد.

دوسالآخردولتقبلبدنبالانحرافبودند
وزیر سابق اطلاعات چارچوب فعلی دشمن 
برای مقابله بــا نظام و تحریف امــام)ره( را 
القای ضرورت کنارآمدن بــا کدخدای دنیا 
به عنوان تنها گزینه موجود دانست و گفت: 
باید در تبییــن گفتمان رهبــری در فضای 
دانشــگاهی تــلاش و روی گفتمــان امام 

ســرمایه گذاری کنیم. وی خاطرنشان کرد: دشمن در فتنه 88 نقاط ضعف 
خود را شناخت و فهمید وقتی عکس امام)ره( پاره می شود، مردم بر می خیزند 
و باید بدانیم در فتنه جدید پاره شدن عکس امام را نخواهیم داشت.مصلحی 
با اشاره به اینکه در 2 سال آخر دولت دهم، جفایی شد و حلقه ای به نام حلقه 
انحراف شکل گرفت که به دنبال انحراف از مسیر امام راحل بود، افزود: باید 
در تبیین گفتمان مقام معظم رهبری در فضای دانشــگاهی تلاش و روی 

گفتمان امام راحل و اسلام ناب محمدی سرمایه گذاری کنیم.

عارفمحوراصلاحطلبانمیشود
حسین مرعشی در پاسخ به این سؤال که آیا در 
آخرین جلسه شورای مشورتی اصلاح طلبان، 
آقای عارف به عنوان محور اصلاح طلبان برای 
انتخابات مجلس معرفی شده است، گفت: 
من در آخرین جلســه شورای مشورتی حضور 
ندارم و از این تصمیم شورای مشورتی اطلاعی 

ندارم، اما فکر کنم اعضای شورای مشورتی، محمدرضا عارف را به عنوان محور 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس اعلام کنند.وی افزود: اکثر اعضای شورای 
مشورتی با لیدری آقای عارف از سوی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس موافقند.
عضو شــورای مشــورتی اصلاح طلبان در پاسخ به این ســؤال که آیا محوریت 
انتخابات از سوی اصلاح طلبان در تهران و شهرستان ها بین آقای عارف و شورای 
هماهنگی اصلاحات تقسیم شده است، خاطرنشان کرد: خیر؛ تصمیمی در 

این باره گرفته نشده و اصلاح طلبان در انتخابات آتی متحد عمل خواهند کرد.

برجام،معاهدهنیست
کهبهمجلسبرود

مراســم آیین روز ملــی فرهنگ پهلوانــی و ورزش 
زورخانه ای امســال حال و هوای هسته ای داشت 
و با حضــور محمد جواد ظریف وزیــر امور خارجه، 
علی اکبــر صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمی و 
محمدرضا عارف عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظــام برگزار شــد. در این مراســم با اهــدای لوح 
تندیس و نیز پیراهن پهلوانی که شــعار »ایستادگی 
هســته ای نمــاد پهلوانــی، پهلوانــان هســته ای 
متشــکریم« روی آن بود به امضای حسن روحانی 
و جمعی از ورزشــکاران و پهلوانان رســیده بود، از 
طریف و صالحی تقدیر شد. علی اکبر صالحی هم 
در این مراسم سخنرانی کرد و  صالحی درباره نحوه 
بررســی برجام در مجلس گفت این طور نیست که 
هر توافق نامه ای را که دولت بخواهد با کشورهای 
خارجــی منعقد کنــد، حتما به مجلس ببــرد و تنها 
مواردی به مجلس تقدیم می شــود کــه یا معاهده 
باشــد یا کنوانســیون بین المللی. به گفته صالحی 
ســالانه ده هــا و صدهــا توافق نامه با کشــورهای 
خارجــی منعقد می شــود کــه الزاما بــرای تایید به 
مجلس نمــی رود و فقط مواردی به مجلس می رود 
که طبق قانون اساسی مشخص شده باشد. رئیس 
ســازمان انرژی اتمی بــا بیان اینکــه برنامه جامع 
اقدام مشترک حداقل بنابر اســم آن، برنامه است 
و معاهده و کنوانســیون نیســت گفت: »نمی دانم 
تحت چــه تعریفی به مجلس می رود«. وی در عین 
حال افــزود البته مجلــس این حــق را دارد طبق 
قانــون صیانت از فناوری هســته ای کــه اخیرا به 
تصویب رســیده به همراه شورای عالی امنیت ملی 
برجام را مرور کنند و اگر مصلحت دانستند، برجام 
را ادامــه دهند و اگر امر دیگری داشــتند، تصمیم 

دیگری را اتخاذ کنند.

 برای رضای خدا 
و تامین منافع ملی کار کردیم

رئیس سازمان انرژی اتمی در بخشی از سخنانش 
ضمــن قدردانــی از برگزارکنندگان آییــن روز ملی 
فرهنــگ پهلوانی و ورزش زورخانــه ای اظهار کرد 
اگــر مذاکره کننــدگان کاری انجــام دادند، برای 
رضای خدا بوده است و اگر کاری برای رضای خدا 
باشــد، ماندگار اســت و اگر برای خوش آمدگویی 
و خودخواهی باشــد هیچ ارزشــی نــدارد. صالحی 
همچنین گفت گواهــی می دهم همه عزیزانی که 
در تیم مذاکره کننده حضور داشتند و تعدادشان کم 
نیست و تعدادی از آنان ســربازان گمنامی هستند 
که بار سنگینی داشــتند، قطعا برای رضای خدا و 
تامین منافع ملی اقــدام کردند و اگر امروز از آن ها 
قدردانــی می شــود به اعتبــار همین اســت وگرنه 

وظیفه ما همین بود.

 منطق تاریخی ایران 
براساس جوانمردی و حق است

صالحی در بخشــی دیگر به مقایســه داستان  های 
تاریخی حماســی ایــران و دیگر کشــورها پرداخت 
و گفت وقتــی این حماســه ها را مقایســه می کنیم 
تفاوت عمیقی بین فرهنگ سازی ملت ایران و سایر 
ملت ها دیده می شود؛ به طوری که فردوسی موضوع 
جوانمردی را مطــرح می کند، امــا یونانیان منطق 
قدرت را بــرای خود مهم جلــوه می دهند. صالحی 
افزود متاســفانه این میــراث تاکنون ادامــه دارد و 
غربی ها به دنبال منطق قدرت هســتند، ولی ملت 
ما بر اســاس بســتر حق حرکت می کند نه بر اساس 

منطق قدرت. 

سوژه روز

خبرنامه
متن تفاهم ایران و آژانس نباید در اختیار سنا قرار گیرد

رضــا نجفی در مورد حضور یوکیا آمانو مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمــی در کنگره آمریکا و توضیح درباره نقش آژانس در برجام در دیدار با اعضای کمیته روابط خارجی ســنا گفت: این که مجلس یکی 
از کشــورهای عضو از مدیرکل آژانس دعوت کند و او این دعوت را بپذیرد یا نپذیرد جزو اختیارات شــخص مدیرکل اســت. نماینده دائم ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی در پاسخ به این پرسش که اگر 
سناتورهای آمریکایی خواستار بیان جزییات توافق ایران و آژانس برای حل مسایل گذشته و حال شوند آمانو اجازه دارد در این باره توضیح دهد؟ اظهار کرد: قطعا توافق ها بین یک کشور عضو و آژانس که 
جنبه محرمانه دارد به هیچ وجه نمی تواند در اختیار هیچ کشور دیگری قرار بگیرد و همان طور که در بحث های کنگره هم معلوم شد، متون محرمانه بین ایران و آژانس حتی در اختیار دولت آمریکا هم قرار 
نگرفته اســت بنابراین به طور قطع این مساله در اختیار نمایندگان ســنا هم نمی تواند قرار بگیرد. نجفی تاکید کرد که "آژانس می داند افشا شدن متون محرمانه چه معنی دارد و ایران این موضوع را به طور 

کامل برای مدیرکل آژانس روشــن کرده است." ,هم چنین درباره زمان پاسخ ایران به سوالات آژانس بر اساس تفاهم اخیر برای حل مسایل گذشته و حال گفت: طبق بند 2 نقشه راه تا 15 اوت )24 مرداد( 
توضیحات مان درباره موضوعاتی که توافق شده را می دهیم.

بابک زنجانی به چه کسانی نامه نوشت؟
حدود دو ســال از دستگیری بابک زنجانی می گذرد؛ اما هنوز از جزئیات پرونده وی خبری  نیست. با اینکه گفته می شود، وی بزرگ ترین فســاد اقتصادی کشور را رقم زده است، هنوز کسی از ابعاد اصلی پرونده وی اطلاعی ندارد. با این حال، بابک 
این روز ها را در اوین می گذراند، اما پیگیری پرونده وی که گفته می شود ابعاد زیادی دارد، از سوی نهادهای مختلفی در حال پیگیری است. در هفته های گذشته برخی از نمایندگان که عضو کمیته برسی پرونده وی در مجلس هستند، از قوه قضاییه 

تقاضای دیدار با وی را کرده اند، قرار بود، در دیدار نمایندگان با بابک زنجانی چند سؤال اساسی فنی و نفتی مطرح شود و توضیحات او را در این خصوص شنیده شود. 
امــا یکــی دیگــر از نماینــدگان عضو کمیته ســه نفری پیگیــری پرونده بابــک زنجانی در مجلــس گفته بــود؛ از یکی از دلایــل دیگری که باعث شــده تــا نمایندگان بخواهنــد با بابــک زنجانی در زنــدان ملاقات کنند، این اســت کــه ببینند  آیا 
زنجانــی اصــلًا در زندان اســت یا نــه؛ البته اخبــاری وجود دارد کــه وی در زندان اســت، ولی برای اینکه مطمئن شــویم در زندان هســت ایــن کار را می کنیــم. همچنین ایــن نماینده مجلس گفــت: رفتن اعضا بــه اوین هم به این معناســت 
کــه تأکیــدی بر روند پیگیری پرونده شــود  و هــم آنکه اطمینان حاصل شــود کــه وی در زندان نگهداری می شــود، وگره پرونده در دســت قــوه قضاییه  بوده و قوه قضاییه مســئول رســیدگی به این پرونده اســت. بــا این حال امروز خبر رســیده 
 اســت کــه بابــک زنجانی به برخــی از نماینــدگان مجلس و مســئولان نامه نشــوته اســت و در باره پرونــده خــود اطلاعاتی را ارائه داده اســت. امــا اطلاعــات چندانی از متن این نامه و اینکه نامه به چه کســی یا کســانی ارســال شــده اســت 

در دست نیست. 
روز گذشــته یکی از نمایندگان مجلس در گفت و گو با یکی از رســانه ها اعلام کرده بود که حساب های بابک زنجانی در خارج از کشور خالی است، و وی هیچ پولی در این حسابها که قبلا اعلام شده است و گفته می شد در حال حاضر بولوکه شده اند 
ندارد. احتمال می روند این نامه در پاســخ به این ادعا داده شده باشــد، پیگیری ها در باره متن نامه از طریق مجلس به نتیجه نرسید روابط عمومی مجلس شورای اسلامی نیز از دریافت چنین نامه ای اظهار بی اطلاعی کرده است، همچنین گمان 

می رود اگر چنین نامه ای به نمایندگان ارسال شده باشد باید به دست نمایندگان عضو کمیته بررسی پرونده بابک زنجانی در مجلس رسیده باشد.
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فرارو گفته است: »ناطق نوری به میدان می آید؟«
برخی اعتقاد دارند حضور ناطق در انتخابات مجلس محور شکل گیری گفتمان اعتدال گرا و قانون محور در قوه مقننه خواهد بود. این همان 

نقشی است که حسن روحانی در انتخابات سال 92 بازی کرد.
پارس نیوز گفته است: »روایت عضو ارشد وزرات خارجه از درخواست کری«

گاه هســتیم اعضای آژانس، جاسوس  نظام به این نتیجه رســیده اســت که اگر گزارش های آژانس کمی باشــد ایراد ندارد، هرچند ما آ
هستند.

خردادنیوز گفته است: »نمایش دوباره سواد منتقدان هسته ای، این بار در تلویزیون«
منتقدان هســته ای حتی نمی دانند که نیاز نیســت برای چرخاندن چرخ صنعت هســته ای کشور، پای هر ماشین ســانتریفیوژ یك نفر 

بایسد.
رجانیوز گفته است: »تصورات شدیدا متناقض اعضای تیم مذاکره کننده در مورد مهم ترین بخش هسته ای برجام«
به نحو شــگفت انگیزی اختلاف بزرگی میان اظهارات عراقچی و صالحی درباره برنامه ایران برای رســیدن به ظرفیت غنی سازی مورد نیاز 

کشور مشاهده می شود.
نامه نیوز گفته است: »مربع جذاب هاشمی، روحانی، ناطق و سید حسن خمینی برگ برنده جریان اعتدال در انتخابات 

مجلس خبرگان«
حضور حسن روحانی، سید حسن خمینی و ناطق نوری در کنار آیت الله هاشمی می تواند پیروزی قطعی لیست مشترک این چهار نفر با سرلیستی 

هاشمی در تهران را قطعی کند و سایر استان ها را نیز با تهران همراه کند.

عکس روزسایت نگار

در مراسم روز ملی 
فرهنگ پهلوانی و ورزش 
زورخانه ای تندیس و 
پیراهن پهلوانی که در 
ضیافت رییس جمهور 
با ورزشکاران و روسای 
فدراسیون ها به امضای 
ورزشکاران و روسای 
فدراسیون ها رسیده 
بود به پاس زحمات 
محمدجواد ظریف و تیم 
هسته ای کشور به وزیر 
امور خارجه اهداء شد.


